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بســـیج اســـاتید دانشـــگاه های صنعتی شـــریف، علم وصنعت، 

شهید بهشتی، خواجه نصیرالدین طوسی و تهران پنجشنبه 13 آذر 

اقدام به برگزاری مجازی مراسم بزرگداشت دانشمند هسته ای کشور، 

شـــهید محسن فخری زاده کردند که دکتر محمدمهدی طهرانچی 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی، مصطفی رستمی رئیس نهاد نمایندگی 

مقام معظم رهبری در دانشگاه ها و سعید جلیلی عضو مجمع تشخیص 

مصلحت نظام به عنوان ســـخنرانان این مراسم، مطالبی را پیرامون 

شـــخصیت علمی این دانشمند شهید و همچنین نحوه برخورد با 

این حادثه تروریســـتی بیان کردند. دکتر طهرانچی در این مراسم با 

گرامیداشت یاد و خاطره شهید فخری زاده به اهمیت لزوم توجه به 

صنعت دفاعی اشـــاره کرد و گفت: »خداوند در آیه 80 سوره انبیاء 

می فرماید ما به داود علم زره ســـاختن را آموختیم تا شـــما را از زخم 

شمشیر و آزار یکدیگر محفوظ دارد، آیا شکر به جای می آورید؟ 10 سال 

پیش در چنین ایامی که شهید شهریاری به شهادت رسید، آیت الله 

جوادی آملی به این آیه اشاره و تاکید کردند که مردم باید شاکر باشند.«

 

   جریان تحریف به همه ابعاد شخصیتی شهید فخری زاده 
حمله کرده است

او ادامه داد: »شهید محســـن فخری زاده بیش از دو دهه به صورت 

خاموش در عرصه جهاد علمی فعالیت کرد. شـــهادت ایشان را به 

محضر حضرت ولی عصر)عج(، مقام معظم رهبری و همه جهادگران 

عرصه علمی تبریک و تســـلیت عرض می کنم.« رئیس دانشگاه آزاد 

اســـلامی با بیان اینکه متاسفانه در دوره ای قرار داریم که دشمنان 

علیه جمهوری اسلامی ایران علاوه بر تحریم و ترور، خط تحریف را هم 

در پیش گرفته اند، گفت: »22 دی ماه 1388 زمانی که دکتر مسعود 

علیمحمدی درمقابل منزلش به شهادت رسید، بنده در محضر شهید 

فخری زاده و در انتظار شـــهید علیمحمدی بودیم. بلافاصله پس از 

اطلاع از شهادت ایشان، به مقابل منزل این  شهید گرانقدر رفتیم و 

در آنجا جمله ای به شـــهید فخری زاده گفتم و از او خواستم نگذارد 

شهید علیمحمدی مظلوم بماند. امروز هم به جهاتی نباید بگذاریم 

شهید محسن فخری زاده مظلوم واقع شود.« دکتر طهرانچی افزود: 

»جریان تحریف ســـعی می کند به همه ابعاد شخصیتی این شهید 

بزرگوار حمله کند و در این مســـیر در فضای مجازی بســـیار فعال 

اســـت، اما مقام معظم رهبری پس از شهادت ایشان، مانند همیشه 

کلیدواژه هایی را در اختیار ما قرار دادند و در پیام شـــهادت شـــهید 

فخری زاده، از ایشان به عنوان دانشمند برجسته و ممتاز هسته ای یاد 

کردند و کلیدواژه هایی را درباره ایشان بیان کردند که باید به آن توجه 

داشت.« او با بیان اینکه دشمن می داند براساس فتوای رهبر معظم 

انقلاب در دکترین دفاعی ایران اسلامی، دستیابی به سلاح هسته ای 

هیچ  جایگاهی ندارد، گفت: »جمهوری اسلامی ایران براساس فتوای 

مقام معظم رهبری، رسیدن به سلاح اتمی را حرام می داند. سوالی 

که پیش می آید، این است که اشاره مقام معظم رهبری به هسته ای 

و دفاعی بودن فعالیت های این دانشمند برجسته ممتاز چه دلیلی 

دارد؟ امروز می خواهم به ابعاد دیگر شـــهید فخری زاده بپردازم. در 

جریان جنگ جهانی دوم و در تاریخ دوم آگوســـت 1939 انیشتین 

نامه ای به روزولت می نویسد و در آن اذعان می کند که می توان از عنصر 

اورانیوم، منبع انرژی به وجود آورد و پدیده مذکور منجر به تولید بمب 

اتمی خواهد شد که نسل جدیدی از سلاح را فرامی خواند. این اقدام، 

شروع یک حرکت جدی در نظام سلطه بود که منجر به شکل گیری 

پروژه منهتن شـــد که در آن 70 هزار محقق گردهم آمدند و نتیجه 

آن رهبری جهانی توسط ایالات متحده است. بعد از جنگ جهانی 

دوم، علم نزد حاکمان و نظام سلطه مقبول واقع شد و فیزیکدانان و 

دانشمندان، افسران جنگ سرد شدند.«

    دانش هسته ای؛ پشتوانه سازی برای دفاع از کشور است

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی بیان داشت: »دانش هسته ای را نباید تنها 

مربوط به ســـلاح هسته ای بدانیم. این دانش در حوزه های مختلف 

کاربرد دارد و پشتوانه ســـازی برای دفاع اســـت. اینکه برخی دانش 

هسته ای را فقط به سلاح هسته ای مختص می دانند، از بی دانشی 

آنهاست، چراکه مقوله دفاع می طلبد که به دانش روز مسلط باشیم. 

امروز دانشمندان دستاوردهای مهمی را پس از سلاح هسته ای در 

عرصه دفاعی یافته اند که با عبور از آن، دفاع نوین به وجود آمد.« 

دکتر طهرانچی اظهار داشـــت: »دشمن خوب می داند که کشور ما 

به دنبال سلاح نیست، اما فناوری هایی وجود دارد که به عنوان بحث 

دوگانه مطرح می کنند که از آن سلاح ها و قدرت دفاعی نوین به دست 

می آید، بنابراین اگر امروز دانشمندان و کسانی که درحوزه دفاعی کار 

می کنند، از این موضوع اطلاع نداشته باشند، بی شک می توانند عزت 

و اقتدار کشور را در دفاع دانش بنیان حس کنند.« 

او با بیان اینکه شهید علیمحمدی شیفته شهید فخری زاده بود و درکنار 

ایشان تحولاتی را رقم زد که دشمن زنده بودن آنها را برنمی تابید، گفت: 

»شهید فخری زاده دال مرکزی و قطب حرکت دانشمندان در عرصه 

دفاعی بود. شهدای هسته ای به ویژه شهید شهریاری و بسیاری از افراد 

دیگر که نمی توان از آنها نام برد، در مکتب شهید فخری زاده و همراه 

با ایشان اتفاقات بزرگی را رقم زدند. از این افراد کم داریم که بتوانند 

منظومه ای از دانشمندان را گرد خود تشکیل دهند.«

 

   شهید فخری زاده دارای جامعیت علمی بود
رئیس دانشـــگاه آزاد اسلامی با بیان اینکه بیش از 35 سال افتخار 

دوستی با شهید فخری زاده را داشته ام، گفت: »عزیزانی مانند دکتر 

فخری زاده، افرادی عالم بودند که زبان علم را می دانستند، فیزیک را 

خوب می فهمیدند و شکار فرصت ها و موقعیت ها را نیک می دانستند. 

اینکه برخی شبهه ای را مطرح می کنند که چگونه شهید فخری زاده 

هم در عرصه هسته ای و هم در تولید واکسن و... فعال بود، باید این 

نکته را بدانند که شهید فخری زاده یک جامعیت علمی داشت که 

فرصت ها را شکار می کرد و زبان دانشمندان را به خوبی درک می کرد 

و سره را از ناسره تشخیص می داد.« دکتر طهرانچی با تاکید بر اینکه 

شهید فخری زاده بحق دانشـــمند برجسته ای بود، اظهار داشت: 

»شهید فخری زاده در فضای علوم شناختی و هر آنچه را تحت عنوان 

انبیک )NBIC( مطرح شده بود، می دید و برای عرصه پژوهش های 

نوآورانه عرصه دفاعی بـــرای خود حد و مرزی قائل نبود و به عنوان 

یک مدیر دانشمند شکارچی فعالیت ها بود. همواره در کشور بین 

کسانی که تصمیمات استراتژیک می گیرند و طبقه دانشمندان، باید 

کسانی باشند که خود دانشمند هستند و به جای دنباله روی از کسب 

شهرت و فخر بر برون دادهای علمی و مقالات، افتخار کنند که پلی 

برای رسیدن کشور به دستاوردهای بزرگ باشند.« او گفت: »شهید 

فخری زاده همواره علمی صحبت می کرد، روش های علمی را به خوبی 

می دانست و تحلیل می کرد، زبان علم را می دانست و دانشمندان او 

را مدیری بیگانه با علم نمی دیدند، بلکه او را دانشمندی پیشرو در علم 

می شناختند. اینها مولفه هایی است که شهید فخری زاده را برجسته و 

ممتاز کرده بود. وجود ایشان وقف خدمت به کشور و شکار موفقیت ها 

برای به کارگیری دانش شده بود.« رئیس دانشگاه آزاد اسلامی با تاکید 

بر اینکه امروز دیگر ســـلاح هسته ای نقش بازدارنده ندارد، تصریح 

کرد: »در بحث سلاح هسته ای باور داریم که این موضوع هیاهویی 

اســـت که از جانب دشمنان به راه افتاده است. این درحالی است 

که ســـلاح اتمی در سال های پس از جنگ جهانی کارکرد داشت و 

امروز سلاحی بازدارنده نیست، چراکه اکنون سلاح هایی وجود دارد 

که در لبه دانش است. سلاح هسته ای در قدرت دفاعی جمهوری 

اسلامی ایران هیچ جایگاهی ندارد، بلکه در حوزه دفاعی ما دانشی 

قرار دارد که می توانیم دانشمندان هسته ای و دفاعی داشته باشیم.« 

دکتر طهرانچی تصریح کرد: »ضدانقلاب نمی داند و نمی فهمد که 

دانشمندان ما معتقد به جهاد علمی هستند و تلاش در این حوزه برای 

ما امری معنوی است و با این نگاه درهای شهادت رو به مجاهدان 

باز است، چراکه آنها با خدا معامله می کنند و همه وجود خود را در 

راه خدمت به نظام جمهوری اســـلامی ایران قرار داده اند و هیچ گاه 

به دنبال دیده شدن نیستند.« او خاطرنشان کرد: »فقدان دانشمند 

شهید دکتر فخری زاده شکاف بزرگی است که جایش خالی خواهد 

ماند، اما برای آنکه نگذاریم این شکاف در مسیر جهاد علمی خللی 

وارد کند، باید هوشیارانه و عالمانه سهم خود را در خدمت به نظام ادا 

کنیم. امیدوارم اساتید بسیجی و دانشجویان نگاه شهید فخری زاده را 

به عنوان نگاهی ارزشمند سرلوحه خود قرار دهند و ادامه دهنده مسیر 

ایشان باشند. ایشان مصداق بارز »عاش سعیدا و مات سعیدا« بود.« 

دانشگاه @ f a r h i k h t e g a n d a i l y

  نیمکت خبر

گاهی از خیریه های دانشگاهی سوءاستفاده سیاسی شده  است

تقوی، معاون فرهنگی سیاسی نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها در گفت وگو با فارس گفت: 

»مراکز نیکوکاری که با عنوان نهال انقلاب )منّا( با حضور رستمی رئیس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری 

در دانشگاه ها و رئیس کمیته امداد امام خمینی)ره( در سراسر کشور راه اندازی شد، برنامه های مختلفی 

را در بحث خیریه و کمک به نیازمندان دارد. البته مراکز خیریه زیادی هم اکنون در دانشگاه ها فعال 

هستند که ما از زحمات همه آنها تقدیر می کنیم اما تاکنون در این رابطه ساختار مشخص و اینکه این 

مراکز تحت یک ساختار و سازمان مشخص بخواهند به صورت منظم فعالیت کنند، وجود نداشت.« 

وی ادامه داد: »در همین راستا بعضا ما مشاهده می کردیم که از این مراکز خیریه سوءاستفاده های فرهنگی 

و سیاسی شده است و این هم مصداق دارد، به همین دلیل تصمیم گرفتیم خلأهایی را که در این عرصه 

وجود دارد پر کنیم و مراکز نیکوکاری نهال انقلاب را راه اندازی کردیم که در این مراکز فعالیت های خیریه 

رصد خواهد شد. این مراکز با چند هدف تشکیل شده یکی اینکه مراکز خیریه به صورت یک ساختار منسجم 

باشد و خلأهای موجود را پر کند و هم دستورات و منویات مقام معظم رهبری در بحث مواسات و همدلی 

را پیگیری کند و هم اینکه مراکزی باشند که ارزیابی های فعالیت و مسائل مالی در آنها مشخص باشد.« 

لغو امتیازات و اعتبار مدارک دانشگاهی جعلی

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری گفت: »در صورت شناسایی مدرک جعلی، تمامی امتیازات و اعتبار آن لغو می شود.« 

منصور غلامی افزود: »خرید و فروش مدارک دانشگاهی در کشور ما مانند سایر کشورهای جهان به عنوان یک آفت 

تلقی می شود، اما نباید حتی یک مورد آن هم در کشور وجود داشته باشد.« وی با اشاره به ارائه راهکارهای جلوگیری 

از خرید و فروش مدارک دانشگاهی گفت: »اجرای قانون مقابله با تقلب های علمی چه از طریق مراکز و چه از طریق 

اشخاصی که متخلف محسوب می  شوند انجام شده است که در صورت اطلاع یافتن از چنین مواردی با افراد برخورد 

می شود.«  غلامی افزود: »سامانه علمی را سازمان امور دانشجویان وزارت علوم، تحقیقات و فناوری طراحی کرده است 

که مدارک تحصیلی دانشجویان بررسی، شناسایی و استعلام می شود تا کد 20 رقمی روی مدارک دانشگاهی نصب 

شود و براساس آن کد استعلام مدارک دانشگاهی انجام می شود.« وزیر علوم، تحقیقات و فناوری درخصوص برخورد 

با متخلفان گفت: »هر مدرکی در هر مقطعی که باشد اگر صحت نداشتن آن دریافت شود، بلااثر است و لغو اعتبار 

مدرک را به همراه دارد، همچنین تمامی استفاده های مادی و معنوی که از طریق آن مدرک غیرمعتبر شکل گرفته شده 

پس گرفته می شود.« وی افزود: »قوه قضائیه با افراد متخلف برخورد می کند و حتی ما مواردی داشتیم که لغو اعتبار 

مدرک و لغو تمامی امتیازاتی که از طریق مدرک جعلی دریافت شده، صورت گرفته است.« 

۱۸۰هزار نفر در کنکور دکتری ۱۴۰۰ ثبت نام کردند

فاطمه زرین آمیزی در گفت وگو با مهر اظهار داشت: »آزمون ورودی 

مقطع دکتری نیمه متمرکز )Ph. D(  سال 1۴00 برای پذیرش 

دانشجو در دوره های روزانه، نوبت دوم، دانشگاه آزاد اسلامی، دانشگاه 

پیام نور، دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی غیرانتفاعی و پردیس 

خودگردان دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی برگزار می شود.« 

وی گفت: »ثبت نام برای آزمون ورودی مقطع دکتری نیمه متمرکز 

)Ph.D(  سال 1۴00 از یکشنبه دوم آذر آغاز شده بود و با توجه به 

تمدید صورت گرفته، مهلت نهایی چهارشنبه 12 آذر به پایان رسید.« 

سخنگوی سازمان سنجش خاطرنشان کرد: »درنهایت تعداد 179 هزار 

و 192 نفر در این آزمون ثبت نام کردند.« زرین آمیزی گفت: »براساس 

برنامه زمانی پیش بینی شده آزمون ورودی مقطع دکتری نیمه متمرکز 

)Ph.D( سال 1۴00 روز جمعه 15 اسفند 99 برگزار خواهد شد.« 

دکتر طهرانچی در مراسم بزرگداشت مجازی شهید فخری زاده: 
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در ادامه مصطفی رستمی با اشاره به 

حدیث شریف نبوی گفت: »بهترین 

انسان ها کسانی هستند که خودش 

را وقف راه خدا کرده باشد؛ کسی که 

خودش را در مسیر الهی تماما به کار 

گرفته باشد و خودش را در این راه هزینه 

کند، خود را در مسیر خدایی وقف کرده 

و با دشمنان خدا مبارزه می کند. چنین فردی در این مسیر تلاش 

می کند و شهادت طلب است و کسی نیست که از مرگ  گریزی داشته 

باشد.« 

او با اشاره به ابعاد وجودی این شهید افزود: »رسم دنیا این است که 

وقتی ما به هر حال عزیزانی را که از دست می دهیم، تازه با ابعاد عظیم 

وجودی آنها آشنا می شویم. قطعا بُعد عظیمی که شهید فخری زاده 

در به کار انداختن، منسجم کردن و حرکت دادن توان های علمی و 

تکنیکی کشور برای حل مسائل کشور داشت یک ظرفیت است، اما 

ظرفیت های دیگری هم در نوشته ها و آثار ایشان می بینیم که نکته 

عجیبی است. این شهید دغدغه نسبت دادن و درگیر کردن فلسفه 

اسلامی با مسائل عمومی جامعه را داشت. در اصل در جامعه غربی 

و در علم غربی به هرحال فلسفه درگیر با مسائل عمومی دانش و با 

مســـائل زندگی و و جامعه علمی شده، اما در جهان اسلام فلسفه 

اسلامی آن گونه که باید خودش را درگیر این مسائل نکرده است.« 

رئیس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری بیان داشـــت: »با توجه به 

دغدغه هایی که در فرمایشات این شهید و نوشته هایش می بینیم، 

متوجه می شـــویم که چه روح عظیم و انسان متفکری را داشته ایم 

که عمل و تلاش مجاهدانه را با هم داشـــته است و این مهم زیبایی 

و عظمت این شـــهید عزیز را بیشتر به ما نشان می دهد؛ همین که 

شهادت ایشان را تبریک می گوییم یعنی شهید به سعادت خودش 
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نهج البلاغه دعا می کند که از خدا برای خودم و تو شـــهادت طلب 

می کنم؛ دراصل شهادت یک فوز و رستگاری است و به همین دلیل 

است که باید شهادت این شهید را تبریک گفت.«  رستمی در ادامه 

با اشاره به فقدان افزود: »از سوی دیگر شهادت این شهید برای ما 

محرومیت، یک داغ و یک خســـارت بزرگ اســـت که چنین انسان 

برجسته و فرهیخته ای را از دست داده ایم.«

    دانش در کشور ما به یک درخت تنومند تبدیل شده است 
رئیس نهاد مقام معظم رهبری در دانشگاه ها با اشاره به اهداف دشمن 

از این جنایت بزرگ گفت: »هدف دشمن از این جنایت ها این است 

که جامعه علمی بین خودش و نیازهای کشور فاصله انداخته و دیگر 

به عنوان ظرفیت یک ملت بزرگ درکنار مردم قرار نگیرد. دشـــمن 

می خواهد جامعه علمی راه خودش را برود و با استانداردهایی که در 

فضای علمی و در سیطره علمی تمدن غرب و نظام سلطه بر جهان و 

علم حاکم است، خود را تطبیق داده و براساس معیارهای آنها حرکت 

کند. طبیعتا چنین علم، عالم، دانشگاه و دانشمندی خطری برای 

زیاده طلبان و نظام سلطه نخواهد داشت. تلاش دشمن این است 

که دانشمندان بین خودشان و آنچه برای منافع ملت، کشور، نظام 

و جامعه شان وجود دارد، فاصله بیندازند و از اینکه بیایند و در این 

مسیر ها گام بردارند، بترسند.« او با اشاره به ادامه مسیر و راه علمی 

شهید فخری زاده افزود: »اتفاقی که به برکت مجاهدت این شهید 

رخ داده، این است که موضوع رسیدن به نقطه گریز در بسیاری از 

حوزه های علوم ایجاد شـــده و حذف یک تفکر و دانشمند و شهید 

کردن او در اینجا حذف جریان کلان و محروم کردن کشـــورمان از 

این دانش به صورت کامل نخواهد بود، چراکه شـــهید فخری زاده 

این دانش را ریشه دار کرده و امسال همکاران این شهید و اساتید 

دانشگاه ها باید توجه داشته باشند که این مسیر ادامه پیدا کند.« 

رســـتمی خاطرنشان کرد: »کشـــور ما مثل کشورهایی نیست که 

به صـــورت جعلی ادعای دانش می کنند؛ یعنی کشـــورهایی که 

دانش شـــان با شراکت مقاله ای یا توسط افراد مدعی، تامین شده 

باشد، چراکه در کشور ما به لطف خدا درخت دانش به یک درخت 

تنومند و بالنده تبدیل شده است.« 

سعید جلیلی، عضو مجمع تشخیص 

مصلحـــت نظـــام در ادامـــه ایـــن 

ویدئوکنفرانـــس گفت: »در بحث ترور 

شـــهید فخری زاده شاید این پرسش 

ایجاد شود که چرا در جهان امروز با همه 

ادعاهایـــی که برای آزادی، تمدن و... 

وجـــود دارد، دانشـــمندان هـــدف 

تروریســـت ها قرار می گیرند؟ درحالی که می بینیم تمدن غرب ادعا 

می کند که از دوران قرون وسطی عبور کرده ایم، از برهه ای که انجام 

تحقیقات علمی ممنوع بوده و دانشـــمندان به خاطر آن محاکمه 

می شدند، گذشته ایم، اما عملا امروز و در سال 2020 به چشم می بینیم 

که غربی ها رفتاری دارند که روی قرون وســـطی را سفید کرده است. 

آنها به دانشمندان محدودیت هایی را تحمیل می کنند که بی سابقه 

اســـت و حتی دیدیم وقتی فرصت پیدا می کنند، اقدام به بازداشت 

اســـاتید دانشگاهی می کنند.« او افزود: »آنها دانشمندان را توسط 

مجامع و ســـازمان های بین المللی که ادعای تحقق یک نظم نوین 

جهانی دارند، در لیست سیاه قرار می دهند؛ از آن بدتر اینکه امروز دنیا 

شاهد است همان کسانی که در فهرست سیاه قرار می گیرند، توسط 

تروریست ها هدف قرار گرفته می شوند. شهید فخری زاده هم اسمش 

در فهرســـت سیاه ســـازمان های این گونه قرار می گیرد و هم توسط 

تروریست ها به شهادت می رسد. درحالی که به گفته خود غربی ها، 

ترور یعنی حد اعلای ترســـاندن و آنها تمام تلاش شان این است که 

دانشمندان ما را بترسانند ولو با حذف فیزیکی. اما اینکه چرا این کار 

را می کنند، پرسش مهمی است که جا دارد در مراکز علمی مورد کاوش 

قرار بگیرد. چرا رفتار قرون وسطایی در این عصر آن هم درقالب ترور 

شـــکل می گیرد؟ شـــاید جواب آن در بحث علمی این باشد که آنها 

می دانند اگر قدرتی به دست آورده اند، این قدرت را مرهون علم هستند 

و این پیشـــرفت های علمی بوده که برای آنها قدرت را در عرصه های 

مختلف ایجاد کرده و طبیعی است که آنها می خواهند این  قدرت تنها 

در انحصار خودشـــان باشد و اجازه ندهند دیگران قدرتمند شوند.« 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه اگر غربی ها امروز 

خودشـــان را در موضع رهبری جهان می دانند، بدان دلیل است که 

احساس می کنند قدرتی در اختیار دارند، اظهار داشت: »در موضوع 

هسته ای هم می بینیم که می گویند پنج قدرت در جهان می توانند 

سلاح هسته ای داشته باشند. ازسوی دیگر رئیس جمهور فعلی آمریکا 

را ببینید چگونه برای دنیا رجز می خواند و حتی رئیس جمهور قبلی 

هم در سند 2015 استراتژیک آمریکا اعلام می کند که این کشور باید 

بتواند تا 100ســـال آینده رهبری جهان را دراختیار داشته باشد، اما 

سوال این است که چه کسی این حق را به آنها داده است؟ به صراحت 

در آن سند اوباما اعلام می کند برای همین مهم باید فاصله معنادار 

خودمان را با دیگر کشورها حفظ کنیم و می بینیم که چنین رفتارهایی 

نیز از همان زمان شروع شده است.« 

جلیلی با اشاره به اعمال تحریم های ثانویه بیان داشت: »نگاه کنید 

تحریم ثانویه یعنی اگر کشوری با یک کشور دیگر که توسط آمریکا 

تحریم اســـت، رابطه داشته باشد، به خاطر این کار مورد تحریم قرار 

می گیرد و اتفاقا چنین تحریم هایی در زمان اوباما شروع شده است. 

این فضا به کسانی که منکر علم نیستند و علم را هم قدرت می دانند، 

اما رهبری آمریکا را نمی پذیرند، مورد چنین ترورهایی قرار می گیرند. 

درحقیقت این کشورها دانشمندانی دارند که علم را جهت می دهند، 

اما نه در راســـتایی که آمریکا می خواهـــد، بلکه علم را برای ربوبیت 

می خواهند. در این مسیر استقامت هم می کنند، به طوری که نه تهدید 

را می پذیرند و نه فریب تزویر دشمن را می خورند.« او با بیان اینکه شهید 

فخری زاده سال ها درمعرض تهدید دشمنان قرار داشت، افزود: »اما 

این تهدیدها در او اثر نمی کرد و این انسان ها ارزشمند بوده و مردان 

رشید عصر ما هستند که همچون جوانانی که قرآن از آنها تحت عنوان 

اصحاب کف یاد می کند، قبول نمی کنند که کشوری بگوید نه تنها الان، 

بلکه برای 100 سال آینده نیز رهبری دنیا دراختیار من باشد. در اصل 

چنین جوانانی مقابل آمریکا ایستاده و حرکت بزرگی را شروع می کنند. 

زمانی که دشمن می بیند با ملتی مواجه است که از تهدید نمی ترسد 

و حتی نمی تواند او را تطمیع کند، دست به چنین اقداماتی می زند.« 

   هیـــچ عاملی به اندازه تردید در دفاع از حقوق ملت تنش زا 
نخواهد بود 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام بیان داشت: »امروز به کسانی 

که می گویند دشمن را تحریک نکنید تا تنش ایجاد نشود، باید گفت 

دشمن تنها زمانی تحریک می شود که احساس کند می تواند به حقوق 

شـــما تعرض کرده و این تعرض نیز هزینه ای برای او نخواهد داشت. 

به عبـــارت دیگر امروز هیچ عاملی به انـــدازه تردید در دفاع از حقوق 

ملت تنش زا نخواهد بود و پاسخ ندادن به دشمن، او را جری کرده و 

تهدیدات بیشتری را متوجه کشور و حقوق مردم می کند. اگر رفتارهای 

تهدیدزای دشمن برای او هزینه زا نشود، هر روز یک تهدید جدی را ایجاد 

می کند. عده ای می گویند ما باید توافق کنیم، درحالی که در برهه ای 

بر سر همین موضوع هسته ای توافق صورت گرفت تا دشمن از اذیت و 

مزاحمت برای مردم دست بردارد، اما دیدیم که بعد از مدتی گفتند اصلا 

هدف رفع تحریم ها نبوده، بلکه توافق برای ایجاد امنیت بوده است.« 

جلیلی بیان داشت: »در یکی از بندهای همین برجام آمده که ایران 

اگر می خواهد همین فعالیت علمی و تحقیق و توســـعه را در حوزه 

غنی ســـازی اورانیوم داشته باشد، باید صرفا این کار را در تاسیسات 

نطنز انجام دهد. این کار برای آن بود که اگر بخواهند بتوانند به راحتی 

در آن خلل ایجاد کنند و دیدیم که وقتی این مهم را قبول کردیم، آنها 

خرابکاران را فرستادند و اقداماتی را در نطنز انجام دادند؛ با این حال 

دشمن می بیند با وجود همه این تلاش ها با دانشمندانی روبه رو است 

که نمی ترسند و به حرکت خودشان با سرعت ادامه می دهند که این 

مهم یک انقلاب علمی محسوب می شود.« او گفت: »رهبری در بیانیه 

گام دوم فرمودند که امروز سنگ بنای یک انقلاب علمی گذاشته شده 

و این انقلاب شهیدانی ازجمله شهدای هسته ای را نیز داده که به علم 

یک بعد جدید و جهت الهی داده است. از سوی دیگر می بینیم که 

استدلال طرفداران ترور دانشمندان در رژیم صهیونیستی این بوده که 

با حذف افراد، فضای حاکم تغییر می کند، درحالی که اگر به تاسیسات 

حمله کنند، می توان آن را دوباره ساخت. در اصل امروز نگرانی دشمن از 

این انقلاب علمی است که در ذیل انقلاب اسلامی شکل گرفته که علم 

را نه درجهت منافع مستکبران، بلکه در جهت توده های مستضعفین 

شکل می دهد.« عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با تاکید بر اینکه 

آنهایی که فکر می کنند حرکت دانشمندان هسته ای ما در راستای 

منافع ملی نیست، اشتباه می کنند، گفت: »امروز در این جهاد بزرگ 

علمی خاکریز اول دانشمندان هسته ای کشور قرار دارند، دفاعی که 

ما امروز از دانشمندان هسته ای و حقوق هسته ای مان می کنیم، تنها 

دفاع از یک علم هسته ای و دانشمندان این حوزه نیست، بلکه دفاع 

از همه حقوق مردم و توانمندی های کشور و امنیت کشور است و اگر 

این خاکریز بشکند، دشمن در دیگر خاکریزها نیز تطمیع می کند. 

همان طور که دیدیم، وقتی دشـــمن احساس کرد می تواند در حوزه 

هســـته ای جلو بیاید، بعد از مدتی بحث موشکی و دیگر حوزه ها را 

پیش کشید.« 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام:

امروز نگرانی دشمن از انقلاب علمی در ایران است
رئیس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها:

هدف دشمن از ترور دانشمندان فاصله انداختن 

میان جامعه علمی و نیازهای کشور است


